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Zusammenfassung

        

          
Ziel: Bewertung optimierter Durchleuchtungszeit hinsichtlich der Patientenexposition von Koronarangiographie (CA) und -angioplastie (PTCA) im Vergleich zu konsequenter Einblendung, Optimierung der radiographischen Bilderanzahl und hinreichender statt bestmöglicher Bildqualität. Material und Methoden: Für insgesamt 3115 elektive CA und 1713 PTCA wurden während ausgewählter 2-Monats-Zeiträume Gesamt-Dosisflächenprodukt (DFP), radiographischer (DFPR) und fluoroskopischer Anteil (DFPF), radiographische Bilderanzahl und Durchleuchtungszeit analysiert, darüber hinaus DFPR/Bild und DFPF/Sek.: Letztere sind im Falle konstanter Bildverstärkereingangsdosis valide Parameter der Einblendungsbemühungen des Untersuchers. Ergebnisse: Das mittlere DFP von CA und PTCA betrug 1997 37,1 bzw. 31,6 Gy × cm2. Eine Optimierung der mittleren Durchleuchtungszeit einer Koronarangiographie von 264 auf 126 Sek. und einer PTCA von 630 auf 449 Sek. reduzierte die Gesamtdosis um jeweils nur 20 %. Eine Optimierung der mittleren radiographischen Bilderanzahl von 543 auf 98 (CA) und von 245 auf 142 (PTCA) reduzierte das DFP um 53 bzw. 13 %. Die Beschränkung auf eine nachweislich hinreichende Bildqualität optimierte das koronarangiographische DFPR von 30,2 auf 13,3 mGy × cm2/Bild und das Gesamt-DFP um 45 %. Das strahlenhygienische Potenzial konsequenter Einblendung hingegen betrug 46 % (CA) und 65 % (PTCA). Schlussfolgerungen: Strahlenhygienische Schulungsprogramme in der invasiven Kardiologie sollten entgegen verbreiteter Ansichten ihren Schwerpunkt weniger auf eine Optimierung der Durchleuchtungszeit, sondern mehr auf konsequente Einblendung, Reduktion der radiographischen Bilderanzahl und hinreichende Bildqualität legen.


      
        
Abstract

        

          
Purpose: To analyze the effects of an optimized fluoroscopy time on patient radiation exposure in the course of coronary angiography (CA) and percutaneous coronary interventions (PTCA), in comparison to those with consistent collimation to the region of interest (ROI). Furthermore, to analyze efforts concerning reduction of radiographic frames as well as concerning adequate instead of best possible image quality. Material and Methods: For 3,115 elective CAs and 1,713 PTCA performed by one interventionist since 1997, we documented the radiographic dose-area products (DAPR) and fluoroscopic dose-area products (DAPF), the number of radiographic frames and the fluoroscopy times during selected 2-month intervals. Under conditions of constant image intensifier entrance dose, levels of DAPR/frame and DAPF/s represent valid parameters for consistent collimation. Results: In 1997, the mean baseline values of DAP for elective CA and PTCA amounted to 37.1 and 31.6 Gy × cm2, respectively. A reduction of mean fluoroscopy times from 264 to 126 seconds for CA and from 630 to 449 seconds for PCI, both resulted in an overall DAP-reduction of merely 20 %. Optimization of mean radiographic frames from 543 to 98 for CA and from 245 to 142 for PTCA enabled reductions of 53 and 13 %, respectively. By restriction to adequate instead of best-possible image quality for coronary angiography in clinical routine, we achieved an optimized radiographic DAP/frame of 30.3 to 13.3 mGy × cm2, which enabled a 45 % reduction of overall DAP. Most efficient however was a consistent collimation to the ROI, which resulted in a remarkable radiation reduction by 46 % for CA and by 65 % for PTCA. Conclusions: Radiation-reducing educational efforts in the clinical routine of invasive cardiology should - against widely held opinion - focus less exclusively toward a reduction of fluoroscopy time but more efficiently toward consistent collimation to the region of interest, reduction of radiographic frames and restriction to an adequate instead of best-possible image quality.
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